
   

 

Værdiskabelse af facebookgruppen ”Fremtid, forretning og 
bæredygtighed – for landmænd” 
Et forsøg på at mobilisere til bæredygtig udvikling  
 

Sofie Hammerskov & Ditte Kjær Jacobsen, SEGES, Strategi & Vækst  

 

Der er ligeledes udarbejdet et notat om de vidensindlæg, der har været i gruppen med dertilhørende 

anbefalinger.  

 

Indledning 
En vigtig læring vi gjorde os under udarbejde af notatet ”Mobilisering af mennesker i en forandringspro-

ces - mod en bæredygtig udvikling”, og særligt i et interview med Camilla Lercke, Head of sustainability 

i Chr. Hansen er, at mobilisering kræver anerkendelse, fællesskab og engagement.  

På baggrund af denne læring opstod ideen til at skabe et nyt fællesskab for landmænd med fokus på 

bæredygtig udvikling. Vores tanke bag facebookgruppen var netop at skabe et debatfællesskab for 

landmænd, hvor der er mulighed for at dele viden, erfaringer, tiltag og holdninger og med mulighed for 

at føle sig som en del af et fællesskab i en stor og kompleks rejse mod bæredygtig udvikling, man som 

landmand i høj grad står overfor lige nu. 

Den 1. maj 2021 oprettede vi facebookgruppen ”Fremtid, forretning og bæredygtighed – for landmænd”, 

og delte budskabet om gruppen i DLBR, interne medier i SEGES og vores netværk. Hurtigt kom der 

rigtig mange medlemmer, og vi fik klare indikationer på, at der var stor interesse og behov for videns-

deling om bæredygtig udvikling blandt rådgivere og landmænd (den 1.november 2021 var der 661 med-

lemmer i gruppen).  
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I dette notat vil vi kaste lys over læring vi har fået ved at administrere denne facebookgruppe, men også 

hvilke tanker og hensigter, der ligger bag den.  

 

Forsøget på mobilisering  
Med en facebookgruppe har vi haft fokus på at skabe et uformelt fællesskab og fælleskabstone, et nemt, 

tilgængeligt og uhøjtidelige sted, hvor alle har kunne føle sig velkomne til at bidrage med kommentarer, 

holdninger, spørgsmål og erfaringer i gruppen om bæredygtig udvikling. Nedenstående billede er et 

eksempel på et opslag, vi har lavet for at forsøge at skabe en uformel omgangstone i gruppen.  

 

 

Vi har forsøgt at motivere til et fællesskab om bæredygtig udvikling via små vidensindlæg fra SEGES-

eksperter om bæredygtige tiltag, perspektiver fra andre landmænd samt brancher. Det har været muligt 

at stille spørgsmål og kommentere på hvert indlæg, så debatten netop kunne fødes og skabe involve-

ring.  

 

Vi har med ”næb og klør” forsøgt at få landmændene i tale og dialog, fordi vi haft ønsket om at skabe 

en fællesskabsfølelse og et ståsted for landmænd i arbejdet med den bæredygtige udvikling, men det 

har vist sig at være en stor udfordring på trods af, at en lille spørgeundersøgelse på gruppen viser, at 

medlemmerne synes, det gav mest værdi at få en god diskussion og deling af perspektiver og erfaringer 

landmænd i mellem. Vi må alligevel konkludere, at indlæggene er blevet set af mange og med den store 

interesse for gruppen har facebookgruppen givet medlemmerne værdi.  
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Facebookgruppen er blevet opbygget ud fra følgende koncept:  

 

En del af konceptet var at mobilisere gennem den viden, der allerede er, og få den ud at ”leve”, derfor 

har vi inviteret medarbejdere i SEGES til at holde små live indlæg på facebookgruppen om bæredygtig 

udvikling. I følgende tabel vises de emner og indlæg, der har været oppe (vidensindlæg) i facebook-

gruppen.  

 

 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Indlæggene er blevet livestreamet på facebookgruppen. Der har været mulighed for at stille spørgsmål 

og kommentere på indlæggende efterfølgende. Grunden til at vi har valgt at livestreame indlæggene er 

et forsøg på at gøre selve indlægget mere levende og en tese om at de ville få en større grad af 

Et landmands-debatfællesskab for bæredygtig udvikling   
-Nemt, tilgængeligt og inspirerende 
 
Formål 
• At skabe en bevægelse/et community for landmænd, hvor fokus er på bæredygtig udvikling og 

forretning.  
• At skabe et rum, hvor landmænd får viden, mulighed for inspiration og dialog om udfordringerne 

og mulighederne i arbejdet med bæredygtig udvikling, og dermed tappe ind på den bæredygtige 
dagsorden.  

 
Fordi der er brug for: 
• Et nyt narrativ - en ny fortælling der synliggør dét, landmændene allerede gør 
• Viden, input og deling – konkret: ”hvad kan jeg gøre og hvorfor” 
• At skabe en fællesskabsfølelse – landmanden står ikke alene med udfordringerne 
 
Hvordan: 
• Via konkrete vidensindlæg, medlemmerne kommer med i loopet om, hvad der er oppe lige nu ift. 

bæredygtig udvikling, hvad der er af muligheder og potentialer. Debatten startes både af fyraf-
tensindlæggene og små posts, som fx deling af artikler.  

• 12-14 indlæg fra maj-dec 2021. Fyraftens-debat-indlæg hver 14. dag i 10 min. Efterfølgende mu-
lighed for dialog og debat (køres som livesessions).  

• Nogle indlæg vil inddrage en helt ”almindelig” landmand, som case, som landmændene kan 
spejle sig selv i. Debatten kører på ”hvad gør jeg, hvad tænker I, sådan har jeg gjort.”  

 

• Bæredygtig forretning og de tre bundlinjer 
• Nye markeder, nye afgrøder  
• Mere bæredygtig produktion gennem integreret plantebeskyttelse 
• Tre råd om natur og biodiversitet på landbrugsbedriften 
• Licence to produce og strategisk ledelse 
• Bliv klogere på klimakreditter 
• Klima aftryk og virkemidler 
• En attraktiv arbejdsplads 
• Tiltrækning af finasieringsløsninger til bæredygtig udvikling 
• Meld dit landbrug ind i klimakampen nu 
• Sund jord er dyrkningssikker jord 
• Cirkulær økonomi på landbrugsbedriften  
• Hvorfor ESG?  
• Landbrugets samfundskontrakt  
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autenticitet og aktualitet. Desuden prioriterer Facebooks algoritmer livestreamede videoer, så der er 

større sandsynlighed for at videoen også efterfølgende bliver set af mange gruppemedlemmer.  

Hver indlægsholder har forud for indlægget skulle udfylde følgende skabelon, så indlægget blev så kon-

kret og jordnært som overhovedet muligt, så gruppemedlemmerne kunne få konkrete anbefalinger at 

igangsætte efterfølgende.   

 
Titel på oplæg  

Hvad får landmændene ud af oplægget?  

Hvad er nyt i oplægget – aha oplevelsen?  

Er der en mulig caselandmand, der kan inddrages til at un-

derstøtte oplægget (vedkommende behøver ikke deltage i 

oplægget)?  

 

Hvordan/hvorfor kan emnet betale sig for landmanden? 

(forretningen i det) 

 

Hvilke tre anbefalinger kan du komme med ift. dit emne?   

Hvilke materiale/artikler kunne være relevante at dele i fa-

cebookgruppen om dit emne?  

 

Hvilke debatspørgsmål kan du sende til gruppemedlem-

merne om dit emne? 

 

 

Derudover har vi inviteret Lene Hovmøller fra Vækstfonden, Niels Dengsø, ejerleder af landbrugsvirk-

somheden Skralborg, Julie Cherono Schmidt Henriksen fra Økologisk Landsforening samt Anders 

Harck til at lave et indlæg i facebookgruppen, for at forsøge at få nogle andre perspektiver og videns 

dimensioner på området.  

 

Interessen fra landmændene 

Medlemmernes argumentation for at være med i gruppen, understreger interessen og relevansen af 

emnet. Når medlemmerne har anmodet om at blive medlem af gruppen, har de haft mulighed for at 

svare på et spørgsmål om, hvad de håber at få ud af gruppen. Følgende er nogle af de svar, vi har fået 

i den forbindelse primært fra landmænd:  

 

- ”Jeg vil gerne være med, fordi det går stærkt med tanken om at starte mit eget inden for nær 

fremtid.”  

- ”Forretning og bæredygtighed har aldrig været mere vigtig for fremtidens landmand.” 

- ”Jeg er en ung landmand med et igangværende generationsskifte. I den forbindelse er jeg me-

get optaget af, hvordan jeg opretholder min licence to produce ved at arbejde aktivt med alle tre 

bundlinjer.”  

- ”Jeg ønsker at være medlem af gruppen, fordi jeg som selvstændig landmand finder det svært 

at finde den rigtige retning for udvikling af mit landbrug.”  

- ”Fordi de nuværende tiltag for at udlede mindre CO2 er modstridende med andre former for 

bæredygtighed inden for landbrug. F.eks. tidligere etablering af vintersæd øger behovet for pe-

sticider bl.a. for at reducere græsser mv.”  

- ”Ønsker at bruge viden til at fremme familiens nye landbrug.”  



5 
 

- Jeg har lyst til at blive inspireret. Især natur er fokus.  

- ”For at være på forkant.”  

- ”Er interesseret i, hvordan landbrugets følgeerhverv sammen med landbruget kan få udbytte af 

den grønne omstilling.”  

- ”Fordi jeg gerne vil få mere viden og dele den jeg har.”  

- ”Jeg vil gerne være med for at få bedre viden indenfor at videreudvikle bedriften i en bæredygtig 

retning. Uden at gå på kompromis med øvre dele af forretningen og hæve bundlinjen ved hjælp 

af ny teknik og metoder.”  

- ”For at få inspiration til at ændre den måde vi driver vores landbrug.”  

- ”For at se om der er eller kommer nye ting ang. landbrug.” 

- ”Jeg er nyopstartet økologisk mælkeproducent.”  

- Jeg forestiller mig, at vi i gruppen kan dele reelle bæredygtige tiltag, renset for en del af det slør 

politik bidrager med.” 

 

Ovenstående uddrag af svar på spørgsmålet om, hvad medlemmerne ønsker at få fra gruppen indikerer 

et behov for viden og sparring om den bæredygtige udvikling.  

 

Hvilke erfaringer har vi draget fra facebookgruppen? 

Vi må konkludere, at der er en stor interesse for arbejdet med bæredygtig udvikling, det erfarer vi hurtigt, 

da der kommer over 100 medlemmer første dag, gruppen er oppe. Lige nu befinder landmænd og råd-

givere sig i en gråzone, hvor behovet og nødvendigheden for viden aldrig har været større. Der har 

været et meget stort og flot tilløb af medlemmer fra gruppens start. Dette indikerer et behov og ønske 

om viden om bæredygtig udvikling. 

Vi har undervejs i forløbet erfaret at længden på indlæggene i starten var for langt med 20 min. Vi er 

gået fra længere livestreaminger til kortere mere konkret indlæg med anbefalinger, da det handler om 

at gøre viden hurtigt og let tilgængelig. Vi startede med 20-30 minutters indlæg, men justerede det 

efterfølgende til 10 minutter med fokus på tydelige konkrete anbefalinger, da vi erfarede at medlem-

merne ikke så med direkte, så for at gøre det mere attraktivt og tilgængeligt at se indlæggene efterføl-

gende, lavede vi indlæggene kortere.  

 

Gruppemedlemmerne vil gerne have diskussion og eksempler fra andre landmænd, og det prioriteres 

højere end viden. Medlemmerne liker i større stil delinger fra landmænd, men initiativet og eksempler 

fra landmændene har været meget begrænset. Her er der opstået et paradoks, som vi har haft svært 

ved at udfordre, da landmændene ikke selv er aktive med opslag og kommentarer. Vi har forsøgt at lave 

forskellige meningsmålinger inde i gruppen, både for at finde ud af, hvad gruppemedlemmerne tænker 

og hvordan de forholder til den bæredygtige udvikling, og for at få dem i tale. Det er vi desværre ikke 

lykkedes med.  

Vi har i projektet afdækket, at der er en reaktiv og proaktiv tilgang til at arbejde med bæredygtig udvikling  
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De mere proaktive landmænd kommer dog heller ikke på banen på facebookgruppen, og det er tanke-

vækkende, at der ikke er et større behov for at kommunikere og inspirere kollegaer imellem eller for den 

sags skyld at søge råd og vejledning i en usikker tid. Vi må dog også konkludere, at selvom der ikke er 

aktivitet fra landmændene inde i gruppen, så er det ikke det samme, som at der ikke er skabt værdi for 

landmændene inde i gruppe. Dette bliver vi ligeledes bekræftet i, da vi kontakter nogle af gruppemed-

lemmerne for at høre, hvad de tænker og får ud af gruppen. En landmand udtaler i den forbindelse:  

 

”Jeg synes, I har lavet en gruppe med et fokus, som giver rigtig god mening, 
set i forhold til de udfordringer erhvervet står overfor. Det er selvfølgelig ikke 
alle opslag jeg finder lige interessante, mens andre har været vildt inspire-
rende.”  

                                                                                          Landmand fra facebookgruppen 
 
Dette påpeger en anden landmand samstemmende på følgende måde: 
 

”Det er et godt initiativ med gode konkrete indlæg. Jeg er faktisk temmelig 
overrasket over, hvor konkrete indlæggene har været. Det er et vigtigt fo-
rum, der er blevet etableret, og et godt forum til den rejse vi skal på. Det 
tog lidt tid at forstå konceptet, men efter de første par indlæg gav det fint 
mening.”  

                  Landmand fra facebookgruppen 
 
En anden landmand, der også er underviser på en landbrugsskole, ser også en værdi i indlæggene på 
facebookgruppen som undervisningsmateriale. Dette udtrykkes således:  
 

”De indlæg jeg har set, har været spændende, og det er også godt, at de 
ikke varer så længe, så har man lige tid og overskud til at se med. (…) jeg vil 
godt bruge muligheden til at se indlæg sammen med elever på produktions-
leder-uddannelsen, så ja, jeg synes gruppen er relevant og jeg er en flittig 
følger.”  

                          Underviser og landmand fra facebookgruppen 
 
Med hensyn til interaktionen landmænd imellem udtaler flere, at landmænd er en svær målgruppe at 
få i tale og især på en kanal som Facebook, samtidig påpeges det, at erhvervet og facebookgruppen 
omhandler et område, hvor der ikke rigtig er så stor fælles grundviden. Det udtrykkes blandt andet: 
 

”Nej, det er svært med os landmænd, det er nok, der den er, Ahh.. man skal 
i hvert fald ikke være den første, der kommer til at sige noget dumt.”  
           Landmand fra facebookgruppen 

 
”Måske er grunden til, at der ikke er så mange, der deler erfaringer, at folk 
endnu ikke har prøvet så meget endnu, man ved ikke så meget endnu, og 
måske heller ikke helt sikker på, hvad det handler om. Der er meget større 
uvished end f.eks. facebookgruppen Grisen, hvor flere nok tør kommentere 
med mere, fordi det er et meget kendt område.”  

Landmand fra facebookgruppen 
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Ud fra ovenstående udtalelser fra gruppemedlemmer kan der altså konkluderes, at gruppen og i sær-

deleshed de små indlæg har skabt værdi. Vi må derfor genbesøge vores ambition om at skabe et fæl-

lesskab, hvor landmænd deler erfaringer og sparre med hinanden – i hvert fald for nu. Det har vi ambi-

tioner om at arbejde videre med til næste år.  
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Det næste vil være mere faktuelle og tekniske data om gruppen.  
 

Gruppens bevågenhed og gruppemedlemmer 
Som nævnt tidligere i notatet her, så kan vi konkludere at interessen for gruppen fra start har været stor.  

Vores mål var at nå 100 medlemmer indenfor den første uge, det nåede vi på den første dag, hvor 

gruppen blev lanceret. Der var stor interesse og mange positive tilkendegivelser på initiativet omkring 

gruppen.  

Nedenstående tabel viser, hvordan der fra maj til oktober er kommet nye gruppemedlemmer til.  

 

 

 

Hvem er gruppemedlemmerne? 
Vi har gerne ville ”fange” landmændene, det er dem vi skal have i tale, supporteret og mobiliseret om-

kring arbejdet med bæredygtig udvikling. Vi har haft flere overvejelser omkring, hvordan vi kunne sikre, 

at det primært var landmænd, vi fik ind i gruppen. Vi har blandt forsøgt at tilsikre det ved, at de ved 

anmodning om medlemskab har skulle angive, om de er landmand eller arbejder i landbrugserhvervet, 

og hvorfor de gerne vil være med i gruppen. Interessen fra rådgivere har også været stor, og vi har 

accepteret anmodninger fra andre end landmænd, da rådgivere og andre interesserede har kunne 

sprede budskabet om gruppen, men også den viden, der er kommet ud på gruppen. 

 

Så hvem er gruppemedlemmerne egentlig? -Det kan vi desværre ikke direkte trække ud af Facebook, 

men nogle informationer og indikationer kan vi få. På nedenstående graf ses det, at der er en overvægt 

af mænd, hvilket er meget overensstemmende med landbrugs-branchen. Medlemmerne er geografisk 

spredt. De fleste medlemmer kommer fra mindre byer. 

 

Aldersmæssigt er der en overvægt af de 25-34-årige, altså de yngre landmænd. Det er nok mere den 

yngre generation, der i det hele taget befinder sig på Facebook, men det er som regel også den yngre 

generation, der er mest forandringsparate.  
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Hvilken type landmænd / Hvilken type landbrug arbejder de med?  
Igen for at komme lidt nærmere hvem medlemmerne er, samt for at kunne ramme og dermed mobilisere 

dem mere, stillede d. 11. juni, en lille måned efter opstart af gruppen, et spørgsmål om, hvilken produk-

tionsform, gruppemedlemmerne har på bedriften.  

Næsten 100 medlemmer svarede (97), hvilket gav en indikation af, at der er mange landmænd med i 

gruppen. Den primære produktionsform, som er repræsenteret i gruppen, er planteavl, hvilket følgende 

meningsmåling viser.   

 

 

 

Fordeling i landet
Aarhus, Denmark
Copenhagen, Denmar
Vejen, Denmark
Brønderslev, Denmark
Odense, Denmark
Aabenraa, Denmark
Lemvig
Faaborg, Denmark
Ringkøbing, Denmark
Favrskov, Denmark
Sum fra øvrige byer
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Hvor aktive er gruppemedlemmerne?  
Der har været og er god aktivitet i facebookgruppen. Medlemmerne ser og læser opslag inde i gruppen. 

Der har dog været et fald i antallet af såkaldte likes af opslag, men denne tendens er at spore mere 

generelt set, da folk ’liker’ mindre inde på sociale medier.  Ud af 660 gruppemedlemmer klikker 642 fra 

tid til anden ind i gruppen. Dette viser nedenstående graf. 
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Vi havde et ønske om, at flere så med direkte, når vidensindlæggene blev livestreamede. Netop fordi 

det kunne skabe noget interaktion og debat. Vi har bare må konstatere, at medlemmerne i højere grad 

går ind og ser indlæggene efterfølgende. Vi opnår til gengæld ret god rækkevidde, 354 har fx set ind-

slaget fra Jens Elbæk om ”Meld dit landbrug ind i klimakampen nu”, og 246 har klikket ind / åbnet postet 

og set videoen.  

 

 

 

 
-  

 

 

Hvad har vi oplevet af udfordringer fra landmanden, og hvad fokuserer de på? 

Gruppemedlemmerne påpeger i stor stil, at de har behov for at diskutere og belyse de forskellige udfor-

dringer og muligheder, der er forbundet med arbejdet med bæredygtig udvikling. Dette understøtter i 

høj grad berettigelsen af denne facebookgruppe. Dette kan ses i de nedenstående meningsmålinger, vi 

har lavet inde i gruppen, hvor vi netop har spurgt, hvad der er vigtigt for gruppemedlemmerne. Der har 

en stor andel af dem, der har svaret, understreget, at det er vigtigt at diskutere og belyse udfordringer 

og muligheder, og få mere erfaringsdeling. Som et paradoks til dette billede har der været meget be-

grænset med initiativer fra landmændene selv. Det har helt sikkert været en stor udfordring at få land-

mændene i tale og dele ud af erfaringer.  
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Gruppemedlemmernes fokus 
Gruppemedlemmerne har fokus på den økonomiske bundlinje, og derefter den miljømæssige, i hvert 

fald i forhold til meningsmålingen lavet d. 17.maj 2021. Dette billede er altså meget repræsentativt i 

forhold til, hvad vi ellers har afdækket, det økonomiske incitament er en vigtig driver for mange land-

mænd i arbejdet med bæredygtig udvikling.  
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Bilag: Overblik over opslag i facebookgruppen fra 3/5-2021 til 21/10-2021 

”Reach” siger noget om, hvor mange personer, der er eksponeret for opslaget i deres (reach). ”Enga-

gement” indikerer, hvor mange personer, der har klikket på opslaget eller reageret med likes eller kom-

mentarer (engagement).  
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SEGES - Landbrug & Fødevarer F.m.b.A. 

Agro Food Park 15, 8200 Aarhus N 

 

T: +45 8740 5000 - F: +45 8740 5010 - E: info@seges.dk 

 

Ansvar: Informationerne på denne side er af generel karakter og søger ikke at løse individuelle eller konkrete råd-

givningsbehov. SEGES er således i intet tilfælde ansvarlig for tab, direkte såvel som indirekte, som brugere måtte 

lide ved at anvende notatets informationer. 
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